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ورودي شرقي كاخ گلستان باز مي شود
    گردشگری

رئي�س كاخ گلس�تان گف�ت: ب�ا ش�هرداري ق�رارداد 
بس�ته ايم ت�ا ورودي ش�رقي كاخ ب�از ش�ود، مدرس�ه 
دارالفن�ون ه�م ب�ه دنب�ال راه�ي اس�ت ت�ا دالان�ي 
مي�ان دارالفن�ون و كاخ دوب�اره احي�ا و ب�از ش�ود. 
مسعود نصرتي به خبرنگار مهر گفت: ورودي شرقي مجموعه 
كاخ گلستان بهترين و زيباترين ورودي بوده است كه يك پرده 
مخصوص نیز داشت و اين بخش ورودي اصلي كاخ گلستان 
به حساب مي آمد. در اين باره با شهرداري قرارداد بسته ايم كه 
بخش شرقي كاخ باز شود اما مشكلاتي وجود دارد كه اگر آن را 
حل كنیم، اين اتفاق به زودي مي افتد. وي درباره اينكه سال ها 

پیش نیز گفته بودند مشكلاتي از جمله گیت ورودي موجب 
شده تا در شرقي بسته باشد گفت: كاخ برلیان را نیز مي گفتند 
مشكل دارد و حدود ۱4 سال بس��ته بود اما بالاخره آن را باز 
كرديم و قول مي دهیم كه در شرقي كاخ نیز باز شود، چون 6۰ 
درصد كار آن انجام شده است. نصرتي بیان كرد: كاخ گلستان 
راهي از دارالفنون داشت كه ناصرالدين شاه در خاطرات خود 
نوشته از آن به مدرسه مي رفت و نمايش مي ديد. اما متأسفانه 
به دلیل ساخت وسازهاي انجام شده در منطقه ۱۲ اين مسیر 
بسته شد. البته الان مدرسه دارالفنون در تلاش است تا دوباره 

امكان باز شدن اين راه را بررسي كند.

مدير شبكه كودك و نوجوان سيما در گفت و گو با »جوان«:

ماهواره ها در رقابت با  »پويا« و »نهال« درمانده اند
   محمدصادق عابديني

ش�بكه كودك و نوجوان سيما با در دس�ت داشتن دو 
كان�ال تلويزيوني »پوي�ا« و »نه�ال« و مأموريت ذاتي 
آن كه توليد و پخش برنامه براي گروه س�ني نونهال و 
كودك اس�ت، جزو شبكه هاي اس�تراتژيك تلويزيون 
به شمار مي رود كه علاوه بر بحث سرگرمي، موضوعات 
آموزشي و تربيتي را نيز دنبال مي كند و مي تواند نقش 
تعيين كننده اي در ش�كل گيري س�بك زندگي نس�ل 
آينده ايران اس�لامي داش�ته باش�د. محمد سرش�ار، 
مدير ش�بكه كودك و نوج�وان س�يما در گفت و  گوي 
بهاري با »ج�وان« از برنامه و رويكرد اين ش�بكه براي 
س�ال 96 مي گويد. سرش�ار معتقد است ش�بكه هاي 
ك�ودك ماه�واره اي نمي توانن�د رقي�ب »پوي�ا« و 
»نهال« باش�ند و با كاهش نفوذ روبه رو خواهند ش�د.  

       
استقبال از برنامه هاي نوروزي كانال هاي پويا و 

نهال را چطور ارزيابي مي كنيد؟
براساس بازخوردهاي تلفني، اينترنتي و حضوري مي توانیم 
بگويیم به لطف خداوند، جشنواره نوروزي شبكه كودك با 
استقبال زياد خردسالان، كودكان و خانواده          هاي شان مواجه 

شده و حد نصاب جديدي را در جذب مخاطب رقم زده. 
در سال جديد شبكه كودك و نوجوان رويكرد و 
سياست خاصي را براي افزايش ميزان مخاطب 
و مقبوليت در ميان خانواده هاي ايراني خواهد 

داشت؟
براساس منظومه تربیتي پشتیبان شبكه كودك، گرايش هاي 
مخاطبان كلید اصل��ي فرآيند تربیت اس��ت. تربیت، طي 
مس��یري از س��وي متربي با هدايت مربي از مب��دأ میل تا 
مقصد نیاز متربي است. هم اكنون عنصر مقبولیت در شبكه 
كودك ايجاد شده و گرايش هاي مخاطب كوچك سال، به 
خوبي شناسايي ش��ده. پاس��خگويي اثربخش و كارآمد به 
نیازهاي مخاطب، رويكرد اصلي ش��بكه كودك در س��ال 

۱396 خواهد بود. 
برخي از شبكه هاي فارسي زبان ماهواره اي شبكه 
كودك ايجاد كرده اند، اين شبكه ها آيا مي توانند 

رقيبي براي شبكه كودك و نوجوان باشند؟
براس��اس نظرس��نجي هاي كش��وري، در فصل بهار سال 
۱395 شبكه كودك توانس��ت پربیننده ترين شبكه براي 
مخاطبان كوچك سال بین شبكه هاي داخلي و ماهواره اي 
باش��د. اين در حالي بود كه ش��بكه ك��ودك داراي پخش 
آنالوگ نیست و پخش ماهواره اي آن نیز در فضاي مناسبي 
صورت نمي گیرد. با اين حال، اي��ن موفقیت در فصل هاي 
بعدي هم تكرار شد و حتي بسیاري از خانواده هاي داراي 
گیرنده ماهواره اي، دوباره ب��ه ديدن كانال هاي پويا و نهال 
نشستند، به گونه اي كه حتي میان دارندگان ماهواره نیز، 
شبكه كودك بیشترين مخاطب كوچك سال را داراست. لذا 
الان مي توانیم بگويیم شبكه هاي كودك ماهواره اي رقیبي 
براي كانال هاي پويا و نهال نخواهند بود و به تدريج، مالكان 
و سرمايه گذاران اين شبكه ها، متوجه كاهش نفوذ خود و 

افزايش هزينه ها به نسبت منافع، خواهند شد. 
به عنوان كارشناس تربيت كودك و مدير شبكه 
كودك و نوجوان، تا چه حد برنامه هاي ماهواره اي 

كودك را مخرب مي دانيد؟
مشاهده برنامه هاي نامناس��ب � چه از شبكه هاي داخلي 

و چه ماه��واره اي � آث��ار تربیتي كوتاه م��دت و درازمدت 
دارد. نگراني اصلي ما در خصوص تغییرات س��بك زندگي 
فرزندانمان در اثر تماش��اي برنامه هايي است كه به خوبي 
دروازه باني نش��ده اند و منجر به ايجاد تعارضات فرهنگي 

براي مخاطب بي دفاع كوچك سال مي شوند. 
سرمايه فرهنگي هر شخص براساس زيست بوم فرهنگي او 
ش��كل مي گیرد و بي دقتي در ورود عناصر جديد فرهنگي 
قطعاً منجر به ايجاد تعارضاتي مي شود كه در عنصر اصلي 
شكل دهنده شخصیت هر فرد، يعني هويت، خود را نشان 

خواهد داد. 
آيا تفكي�ك كانال امي�د از ش�بكه كودك و 
نوجوان زمين�ه اي براي اس�تقلال كانال هاي 

پويا و نهال است؟
از ش��هريور ۱394، طراحي صورت گرفته بر اين بوده است 
كه سه كانال تلويزيوني براي سه رده سني تأسیس شود. در 
فروردين ۱395، پخش رسمي كانال هاي پويا و نهال ويژه 
خردسالان زير شش س��ال و كودكان شش تا ۱۲ سال آغاز 
شد و در شهريور همان سال، پخش آزمايشي كانال امید ويژه 
نوجوانان بالاي ۱۲ سال در يك فركانس جداگانه شروع شد. 
ش��بكه كودك اين آمادگي را دارد تا به محض آماده شدن 
تجهیزات فني لازم، در دو فركانس جداگانه، كانال هاي پويا 
و نهال را پخش كند اما چنی��ن تصمیمي در اختیار رئیس 

سازمان صدا و سیما و شوراهاي بالادستي است. 
حجم توليدات ايراني براي سال جديد افزايش 

خواهد داشت؟
قطعاً بله. از ابتداي سال ۱395، توجه به اقتصاد مقاومتي در 
شبكه كودك وجود داشت و با كاهش برنامه هاي خارجي و 
افزايش برنامه هاي ساخت ايران، حمايت عملي از تولید و 
اشتغال در زمینه برنامه سازي تلويزيوني شكل گرفت. شبكه 
كودك در س��ال 95 توانس��ت با دو برابر كردن برنامه هاي 
ساخت ايران، نسبت آنها را از ۲5 درصد به 5۰ درصد برساند. 
برنامه ريزي سال ۱396، رسیدن به 6۰ درصد برنامه ساخت 
ايران و 4۰ درصد برنامه خارجي است كه به امید خداوند، با 

تأمین منابع مالي مورد نیاز، محقق خواهد شد. 
چه توليدات شاخصي براي سال جديد داريد؟

پخش تولیدات شاخص سال جديد از جش��نواره نوروزي 
آغاز شده اس��ت. مجموعه پويانمايي درخشان »بچه هاي 
ساختمان گل ها« به آموزش سبك زندگي اسلامي ايراني 
به مخاطبان خردسال مي پردازد. مجموعه عروسكي »پیم 
و پم« بر شكوفايي هوش زباني خردس��الان تمركز كرده و 
مجموعه تلفیقي »مهد پويا« مهارت هاي فردي و اجتماعي 
خردسالان را تقويت مي كند. مجموعه تلويزيوني »جزيره 
دانش« بر توسعه فرهنگ علمي بین كودكان اصرار دارد و 
برنامه زنده عروس��كي »مل مل« توجه وي��ژه اي به محیط 

زيست و زندگي سالم نشان خواهد داد. 
   هادي عسگري

وزير ارش�اد از فروش 20 ميليارد توماني سينماها در نوروز 
امسال خبر داد. 

س��یدرضا صالحي امیري اين خب��ر را روز گذش��ته و در جمع 
خبرنگاران داد و اين میزان فروش را از نظر كیفي و كمي بي سابقه 
دانست. سال 95 با فروش طوفاني كه سینما ها در نوروز داشتند 
مجموع فروش نوروزي به ۱6 میلیارد تومان رسید. با رقم فروش 
نوروز 96، مشخص ش��د كه س��ینماها حدود 4میلیارد تومان 
افزايش درآمد داشته اند؛ رقمي قابل توجه براي صنعت سینماي 
ايران كه مي تواند ادامه حضور بخش خصوصي و سرمايه گذاري 
بیشتر در سینما را به همراه داشته باشد. اما از سوي ديگر آمار هاي 
فروش نشان مي دهد در مقايسه با سال گذشته تعداد بلیت هاي 
فروخته شده در سینما امسال با كاهش مواجه شده است. آمار 
فروش مكانیزه س��ینما ها نشان مي دهد امس��ال نسبت به سال 
گذشته شاهد افت چشمگیر فروش سینماها بوده  ايم، به طوري 

كه امسال میزان بلیت فروشي س��ینما ها ۲۲7 هزار نفر كمتر از 
زمان مشابه در سال 95 اس��ت. افزايش درآمد سینما ها به رغم 
كاهش فروش بلیت ناش��ي از افزايش قیمت بلیت اس��ت كه از 
اكران نوروزي اعمال شده و با افزايش قیمت بلیت پرديس هاي 
سینمايي از ۱۰ به ۱۲ هزار تومان و سینماهاي ممتاز از 8 به ۱۰ 
هزار تومان همراه بوده اس��ت. ديگر نكته قابل توجه در سخنان 
وزير ارشاد، اعلام آمار مجموع فروش سینماها در سال 95 بود كه 
صالحي امیري آن را ۱5۰ میلیارد تومان اعلام كرد. اعلام اين رقم 
در حالي است كه آمار هاي قبلي از فروش بیش از ۱63 میلیارد 

تومان خبر داده بودند. 
 با وجود كاهش آمار س��ینما رو ها در نوروز، روز گذشته صالحي 

امیري از اتفاقات بزرگ براي سینما در سال جاري خبر داد. 
با نزديك شدن به روزهاي پاياني اكران اول نوروز 96، گمانه زني 
براي اكران نوبت دوم امس��ال آغاز شد اس��ت. غلامرضا فرجي، 
س��خنگوي ش��وراي صنفي نمايش درب��اره اك��ران فیلم هاي 
سینمايي در نوبت دوم نوروز به  آي سینما مي گويد كه از میان 
شش سرگروه سینمايي، قرارداد نمايش دو سرگروه ثبت شده و 
هفته آينده ساير سرگروه ها بايد قرارداد اكران خود را به شوراي 
صنفي ارائه دهند. »قاتل اهلي«، »سد معبر«، »ماه گرفتگي«، 
»درياچه ماه��ي« و »برادرم خس��رو« فیلم هايي هس��تند كه 
تهیه كنندگان و پخش كنن��دگان آنها، تقاضاي خ��ود را براي 
نمايش در اك��ران دوم نوروز اعلام كردند. از س��وي ديگر گفته 
مي شود فیلم سینمايي » نهنگ عنبر۲« نیز از جمله گزينه هاي 

اصلي اكران دوم نوروز است.

1500  اثر در مرحله نهايي داوري جشنواره نماز 
در فضاي مجازي

دبي��ر اولي��ن »ج�ش�نواره س�راس�ري نم��از در فض��اي مج�ازي« 
با اش��اره ب�ه آث�ار ارس�ال�ي ب�ه دبي��رخ�ان�ه اي�ن جش��نواره گفت: 
ت�اكن�ون ه��زار و 500 اث��ر وارد داوري نه��اي�ي ش�ده اس�ت.

حجت الاس��لام محمد كريمي، دبیر اولین »جش��نواره سراس��ري نماز در فضاي 
مجازي« با اشاره به آثار ارسالي به دبیرخانه اين جشنواره گفت: تاكنون هزار و 5۰۰ 
اثر وارد داوري نهايي شده است و از فردا كار داوري نهايي به همت مؤسسه رسانه هاي 
ديجیتال انجام خواهد ش��د. وي با اشاره به میزان اس��تقبال از اين جشنواره گفت: 
الحمدلله در هر دو بخش عمومي و تخصصي جشنواره از تمام استان ها شركت كننده 
داشتیم و آثار خوب و باكیفیتي به دبیرخانه ارسال شده است. از استان هاي چهارمحال 

و بختیاري، اصفهان، فارس و خراسان رضوي بیشترين استقبال را داشتیم. 
مدير ستاد اقامه نماز استان چهارمحال و بختیاري درباره برگزاري مسابقه طراحي 
نشان براي دبیرخانه دائمي جشنواره سراسري نماز در فضاي مجازي اظهار كرد: در 
بخش فراخوان طراحي نشان دبیرخانه دائمي جشنواره سراسري نماز 4۰۰ اثر به 
دبیرخانه ارسال شد كه از بین اينها 8۰ اثر در اختیار داوران قرار گرفت. به گزارش 
تسنیم، ستاد اقامه نماز كش��ور فراخواني با عنوان »اولین جشنواره سراسري نماز 
در فضاي مج��ازي« در دو بخش عمومي و تخصصي براي افراد بالاي ۱3 س��ال از 
۱5 دي  تا ۱5 فروردين ماه برگزار كرد. بخش عمومي اين جش��نواره شامل ايجاد 
وب سايت و وبلاگ، ش��بكه هاي اجتماعي) كانال نماز(، آلبوم هاي تصويري نماز با 
اولويت طرح هاي گرافیكي، استیكرهاي نماز، پاورپوينت سازي و بخش تخصصي 
شامل كدنويسي قالب سايت و وبلاگ، اينفوگرافیك نماز، نرم افزارهاي تلفن همراه 

)موبايلي( و كلیپ هاي كوتاه نماز) پويانمايي، موشن گرافیك، رئال( بود. 

نقدي بر تأكيد حيدريان بر درست بودن 
سياست هاي سينمايي دهه 60

محمدمهدي حیدريان طی گفت وگويي كه س��ال گذش��ته در 
كتاب »س��ینمای دهه 6۰ در گفت  و گو با مديران س��ینمايی« 
منتشر شده اس��ت درباره مديريت سینمايي در دهه  6۰ سخن 
گفته و تأكید كرده است كه »سینما به دلیل نگاهي نظام مند در 

دهه  6۰ موفق بوده است.«
رئیس جديد سازمان سینمايی در لابه لای سخنان اخیرش پس 
از نشستن بر كرسی رياست سازمان سینمايی نیز به اشكال  ديگر 

براين موارد تأكید كرده است.«
 اين درحالي اس��ت كه بس��یاري اعتقاد دارند س��ینماي ايران به 
دلیل نگاه غلط مديران دهه 6۰ دچار نوعي عرفان زدگي و رويكرد 
ضدمخاطب ش��د و بخش عمده اي از مخاطبان سینما در دهه 6۰ 
از سینما رفتن گريزان ش��دند. دهه اي كه اگر س��ینماي اكشن و 
قهرمان محور ژانر دفاع مقدس نبود به احتمال زياد در همان سال ها 
دچار ورشكستگي كامل مي شد. ضمن اينكه سینما در دهه 6۰ به 
شدت دولتي و وابسته به بودجه هاي دولت اداره مي شد. البته برخي 
اين دولتي شدن را در برهه حساس تغییرات بنیادين ناشي از انقلاب 
اسلامي در ايران غیرقابل اجتناب مي دانند اما مسئله اين است كه 
بناي فكري و استراتژي س��ینمايي در دهه 6۰ كه عمدتاً توسط دو 
مدير اصلي اين حوزه يعني فخرالدين انوار و س��یدمحمد بهشتي 
پايه ريزي و اجرا مي شد از اس��اس از مبنايي اشتباه برخوردار بود و 
منجر به رقم خوردن نتايج نامطلوبي براي سینماي ايران شد. رياست 
فعلي سازمان سینمايي در گفت وگويي كه در كتاب »سینماي دهه  
6۰، در گفت وگو با مديران سینمايي« در سال ۱394 منتشر شده 
است، به نكات مهمي اشاره كرده است. حیدريان به اين اشاره كرده 
كه پیش از انقلاب دو يا س��ه فیلم بیشتر نديده اس��ت )آن هم در 

فیلم خانه هاي دانشگاه و در حد فیلم هايي مثل كلبه عمو تم(.
وي در آن گفت و گو عنوان كرده: »در زمان آقاي انوار چند ماهي 
جلسات مستمر برگزار شد تا معلوم شود در حوزه سینما در چه 
وضعیت و موقعیتي هستیم، چه كاري بايد انجام دهیم و به كجا 
مي خواهیم برويم. محور اصلي كار، خود آقاي انوار بود. فرد مؤثر 

بعدي آقاي بهشتي بودند.«
حیدريان درباره درجه بندي فیلم ها در دهه 6۰ هم سخن گفته است؛ 
اقدامي كه در آن مقطع باعث اعتراض ها و انتقادهاي زيادي به ويژه 
از سوي افرادي كه معتقد به سینماي عامه پسند بودند شد اما نظام 
درجه بندي مديران دهه 6۰ بیش از همه از سینماي مخاطب خاص 
مطلوب جريان روش��نفكري حمايت مي كرد و طیف هاي مختلف 
مردم را از سینما فراري مي داد. حیدريان به اين اشاره مي كند كه: »به 
جايي رسیديم كه مي شد اهداف كیفي را برنامه ريزي و دنبال كرد. 
از اينجا بود كه درجه بندي فیلم ها شروع شد، يعني حوالي سال هاي 
65، 66 اولین درجه بندي ها انجام شد. ابتدا فیلم ها را با درجه هاي 
»الف«، »ب«، »ج« و »د« درجه بندي كرديم و سال هاي بعد »د« 
را حذف كرديم. درجه بندي، اولین گام در مرحله كیفیت گرايي بود. 
قدم بعدي، ادامه درجه بندي بود اما شكلش تغییر مي كرد، مثلاً اينكه 
به برخي ديگر اجازه كار ندهیم. اگر سه فیلم از كارگرداني پشت سر 
هم درجه »د« مي گرفت، به اين نتیجه مي رسیديم اين فرد بضاعت 
ندارد كه در اين عرصه فعالیت كند و حیف اس��ت امكانات محدود 

سینماي ما با سرمايه گذاري بر اين گونه افراد به هدر برود.«
برخي رويكردهاي غلط مديران سینمايي دهه 6۰ كه غلط بودن 
آنها در اين برهه بر همگان روشن شده از سوي حیدريان در اين 
گفت و گو به عنوان اقداماتي مناسب ياد شده است. بديهي است 
كه اگر قرار باشد مديريت تازه سازمان سینمايي بر مبناي همان 
نگاه هاي اشتباه، سینماي حال حاضر ايران را اداره كند چیزي 

جز پس رفت عايد سینما نخواهد شد.

اعلام ميزان فروش سينما در نوروز 96
سينما اول سال 20 ميليارد دشت كرد

    خبر

    جواد محرمي
سعيد سهيلي اواس�ط دهه 70 با فيلم مردي 
ش�بيه باران جاي�زه بهتري�ن فيل�م اول از 
جش�نواره فجر را دريافت كرد و از آن زمان 
در ميان مخاطبان و علاقه مندان س�ينما به 
فيلمسازي شناخته ش�ده بدل شد. »مردي 
ش�بيه باران« فيلمي در ژانر دف�اع مقدس 
با ب�ازي س�تاره آن زم�ان س�ينماي ايران، 
ابوالفض�ل پورعرب بود. پورعرب توانس�ت 
براي اولين و آخرين بار به واس�طه آن فيلم 
س�يمرغ بلورين بهترين بازيگري را نصيب 
خود كن�د. س�هيلي بعده�ا به ژان�ر كمدي 
روي آورد و چن�د فيلم در اين ژانر س�اخت 
و تا به حال نيز روند س�اخت كمدي را ادامه 
داده اس�ت. او هم اكنون فيلم گشت 2 را بر 
پرده س�ينماها دارد كه از ف�روش خوبي در 
گيش�ه برخوردار ب�وده اس�ت. گفت و گوي 
»جوان« با اين فيلمساز پيش روي شماست. 
اغلب فيلم هاي ش�ما در س�ال هاي 
اخي�ر در گيش�ه كم و بي�ش موف�ق 
بوده اند. »گش�ت 2« هم ت�ا به حال 
ف�روش خوب�ي را از س�ر گذران�ده، 
نظرتان در اين باره چيست؟ از فروش 

فيلم راضي هستيد؟
راضي كه نیس��تم، س��ینماي اي��ران در اكران 
نوروزي سال گذشته با استقبال خیلي بهتري از 
سوي مردم مواجه بود و فیلم هاي كمدي فروش 
بهتري داشتند. علت اصلي هم اين بود كه سال 
گذش��ته اغلب فیلم ها از تیزرهاي تبلیغاتي در 
ماهواره بهره مند بودند ولي امس��ال فیلم ها از 
اين مسئله محروم هس��تند. نكته ديگر اينكه 
متأسفانه تلويزيون كه اساساً بايد از محصولات 
فرهنگي داخلي حمايت كند، آنط��ور كه بايد 
از س��ینما حمايت نمي كند و تیزره��اي ما در 
تلويزيون خوب تبلیغ نمي شود و به نظرم فروش 
فیلم به اين دلايل آنطوري كه بايد باشد نیست و 
مي توانست خیلي وضعیت بهتري داشته باشد. 
در جريان برگزاري جش�نواره فيلم 
فجر در سال گذشته فيلم شما براي 
اهالي رسانه و منتقدان نمايش داده 
شد و بازخوردهاي متنوعي داشت و 
شما اعلام كرديد كه احتمالاً برخي از 
پلان ها يا ديالوگ هاي فيلم را تعديل 

خواهيد كرد. اين اتفاق افتاد؟
هر فیلمي كه در جش��نواره فج��ر نمايش داده 
مي شود از اين فرصت برخوردار است كه نظرات 
اهالي رسانه را اخذ كند. ما هم نظرات منطقي 

برخي از عزيزان را مورد توجه قرار داديم و سعي 
كرديم در صورت امكان در تدوين مجدد فیلم 

آنها را لحاظ كنیم؛ البته فقط برخي نظرات را. 
شما در نشست خبري پيش از نمايش 
فيلم ب�ا انتقاد جمع�ي از نمايندگان 
رس�انه و منتق�دان به خاط�ر برخي 
ديالوگ هاي�ي ك�ه از آنها ب�ا عنوان 
غيراخلاقي ياد مي شد، مواجه شديد. 
اين انتق�ادات خيلي صري�ح مطرح 
شد و البته ش�ما هم با روي باز پاسخ 
منتق�دان را داديد. خودت�ان چقدر 
فكر مي كنيد اين انتقادات منطقي و 

خيرخواهانه مطرح شده اند. 
بسیاري از نظرات را قبول ندارم و البته همانطور 
كه گفتم براي همه نظرات احترام قائلم و برخي 
را هم تا حدودي قابل قبول مي دانستم و تا جايي 
كه مي شد از آنها اس��تفاده كردم ولي معتقدم 
عمده انتقادات درس��ت نبود. آدمي نیستم كه 
بخواه��م در برابر انتقاد منطق��ي گارد بگیرم و 
بي جهت دفاع كنم اما ب��ه نظرم برخي انتقادها 

مبناي درستي نداشت. 
چقدر صرف توفيق در گيش�ه به هر 
قيمتي براي سعيد سهيلي در سينما 
اولويت دارد؟ژانر كمدي در همه جاي 
جهان علاقه مندان زيادي دارد و در 
ايران جزو معدود ژانرهايي است كه 

در گيشه خوب جواب مي دهد. 
صرف نگاه به گیش��ه براي م��ن داراي اولويت 
نیست. اگر اينطور بود اين همه دردسر و ممیزي 
شامل حالم نمي شد. اين نشان مي دهد كه حرف 
براي گفتن دارم ولي س��ینما بدون تماش��اگر 
اصلًا معني نمي دهد. هیچ فیلمس��ازي را پیدا 
نمي كنید كه دوست نداشته باشد طیف وسیعي 
از مخاطبان فیلم او را ببینند ولي حاضر نیستم 
به هر قیمتي مخاطب عام را به س��ینما بكشم. 
پشت طنزي كه در فیلم من وجود دارد مباحثي 
مطرح مي ش��ود كه اتفاقاً جامعه ب��ا آن درگیر 
است و متوجه آن هس��ت. معتقدم نبايد مردم 
را دست كم گرفت، مردم به سینما نمي روند كه 
حال شان از ايني كه هست بدتر شود، مردم به 
دنبال تجربه اي تازه از زندگي در سینما هستند 
و اگر اين اتفاق نیفتد دلیلي ندارد كه وقت و پول 

خود را هزينه كنند. 
شما پيش از اين با ژانر سينماي دفاع 
مقدس به عنوان كارگ�ردان به طور 
جدي وارد عرصه س�ينما ش�ديد و 
با فيل�م مردي ش�بيه ب�اران نگاه ها 

را به خ�ود جلب كرديد ام�ا در ادامه 
و در دوره اي ب�ه س�ينماي كمدي و 
طنز علاقه نشان داديد و در اين ژانر 
بيشتر فيلم س�اختيد. فكر مي كنيد 
توفيق در گيشه باعث توقف شما در 
اين ژانر شده يا اساساً دوست داريد 
ژانره�اي ديگر را ني�ز تجربه كنيد و 
اصلًا فكر مي كنيد توان ساخت فيلم 

در همه ژانرها را داريد يا خير؟ 
من پیامبر و پیشگو نیستم و قطعاً مي توانم بگويم 
اگر عمري و تواني باش��د در ژان��ر كمدي فیلم 
خواهم س��اخت چون زبان طن��ز را خیلي مؤثر 
مي دانم و با توجه به محدوديت هاي مختلف در 
سینماي ايران اين ژانر ظرفیت هاي زيادي براي 
ارتباط با مخاطب دارد. البته كمدي كه من كار 
مي كنم رگه هاي اجتماعي دارد و اين برايم مهم 
است. ضمن اينكه من اگر بخواهم در ژانر ديگري 
فیلم بسازم حتماً يكي از دغدغه هايم سینماي 
دفاع مقدس اس��ت ولي به اين هم اعتقاد دارم 
كه ساختن فیلم بدون مخاطب در ژانر سینماي 
جنگ خیانت ب��ه مردم و به وي��ژه رزمندگان و 
ايثارگ��ران عرصه جهاد و ش��هادت محس��وب 
مي ش��ود. فیلم هاي زيادي با ن��ام دفاع مقدس 
ساخته شده كه مردم آن را نديده اند و در تاريخ 
سینما كاملاً محو شده اند و البته هزينه زيادي هم 
براي آن شده است. اين ظلم و توهین به سینماي 
مقاومت و ارزش هاست. من اگر فیلمنامه خوب 
و شرايط مناسب برايم مهیا شود حتماً فیلم دفاع 
مقدسي خواهم ساخت ولي نمي دانم چه پیش 
خواهد آمد. من فیلم هايم را با هزينه بخش هاي 
دولت��ي و غیردولتي نمي س��ازم و خودم هزينه 
آثارم را مي دهم براي همین هم نمي توانم فیلمم 
را براي خوش��امد مديران و ارگان ها بسازم بلكه 
بايد مردم از فیلم استقبال كنند تا پولش برگردد. 
من فیلمسازي نیستم كه سودم را در تولید ببینم 
بلكه سود فیلم من در جريان توزيع و عرضه فیلم 

معنا پیدا مي كند. 
هزينه همه فيلم     هاي  تان را خودتان 

مي دهيد؟ 
بله من تا به حال ۱4 فیلم س��اخته ام و در همه 
آنها خودم سرمايه گذار بوده ام و از سرمايه هاي 
ش��خصي اس��تفاده كرده ام و هیچ گاه به دنبال 
جذب پول از نهادهاي دولتي و غیردولتي نبودم 
و اغلب هم ضرر نكردم و براي فیلم هايم س��ود 
كردم. فیلمسازي كه فروش برايش مهم نباشد 
سینما برايش جدي نیس��ت. فاجعه وقتي رقم 
مي خورد كه فیلمساز در مرحله تولید خیالش 
از سود فیلم راحت باش��د و به فروش اصلًا فكر 
نكند. اين روندي خیانتبار است كه متأسفانه در 
سینماي ايران از سوي برخي افراد به يك روال 

تبديل شده است. 
با اين اوصاف خود را يك س�ينماگر 

مستقل مي دانيد؟ 
بله فكر مي كنم كارنامه ام طوري است كه مي توانم 
اين ادعا را داش��ته باش��م، البته خیلي ها چنین 
ادعايي دارند و در عین حال از چند نهاد دولتي و 
حكومتي بودجه مي گیرند و بعد هم ادعا مي كنند 
س��ینماگر مس��تقل هس��تند. جالب است كه 
فیلم هاي شان همواره در گیشه با شكست روبه رو 
مي شود ولي همیشه ارگان يا نهادي هست كه به 
آنها پول بدهد و آنها هم همیشه خیالشان راحت 

است كه از جايي پول خواهد رسید.

توليد فيلم ارزشي بدون مخاطب يعني خيانت
گفت و گوي »جوان« با سعيد سهيلي به بهانه اكران فيلم »گشت2«

از سوی انتشارات دارالحديث
فرهنگنامه اعتكاف منتشر شد 

در آس�تانه فرارس�يدن ايام البي�ض ك�ه جمع بس�ياري از 
هموطن�ان در مس�اجد جامع ش�هرها معتكف مي ش�وند، 
كت�اب فرهنگنام�ه اعت�كاف تألي�ف آي�ت الله محم�دي 
ري ش�هري از س�وی انتش�ارات دارالحديث منتش�ر شد. 
در اين كتاب، تمام مباحث مربوط به اعتكاف از منظر قرآن و حديث 
مورد بررسي قرار گرفته است. كتاب فرهنگنامه اعتكاف مشتمل بر 
شش فصل است و در اين فصول مباحث ذيل گنجانده شده است:

فصل اول: فضیلت، واجب��ات و آداب اعتكاف، فصل دوم: بركات 
حضور معتكف در مسجد، فصل سوم: بركات روزه در ايام البیض، 
فصل چهارم: فضیلت ماه رجب و روزه آن، فصل پنجم: فضیلت ياد 

خدا براي معتكف، فصل ششم: كارهاي شايسته براي معتكف.
كتاب فرهنگنامه اعت��كاف در 35۰ صفحه و ب��ه قیمت ۱5هزار 
تومان قابل اس��تفاده براي معتكفان عزيز خواه��د بود و از جمله 
كتاب هايي است كه مطالعه آن در سه روز اعتكاف بسیار مناسب 
خواهد بود. اين كتاب را از انتشارات دارالحديث و نیز از طريق پايگاه 
الكترونیكي اين انتشارات به صورت غیرحضوري مي توان خريداري 

كرد و از طريق پست، آن را مقابل در منزل تحويل گرفت.

    کتاب
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ِ فَمَنْ مَنَعَهُ فَقَدْ   إنَِّه المِْسْكِينَ رَسُولُ اللهَّه

 .َ َ وَ مَنْ أعَْطَاهُ فَقَدْ أعَْطَی اللهَّه مَنَعَ اللهَّه

 نیازمندی كه به تو روی آورده فرستاده 
خداست، كسی كه از ياری او دريغ كند، 
از خدا دريغ ك��رده، و آن كس كه به او 

بخشش كند، به خدا بخشیده است.

فرزين ماندگار     دريچه


